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قیمت سکه و ارز
 به تومان

قیمت بازارنوع سکه
965800سکه تمام طرح جدید
964000سکه تمام طرح قدیم

484000نیم سکه
275000ربع سکه

181000گرمی
98300هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3170دلار
4340یورو
5390پوند

867درهم

مدیر عامل شرکت ذخیره سازی خبر داد

ثبت نام 34 شرکت اروپایی
 در مناقصه گازی ایران

روپای�ی  ا ش�رکت   34
پ�روژه  اج�رای  مناقص�ه  در 
ورامی�ن  گاز  ذخیره س�ازی 

ثبت نام کردند.
مسعود س��امی وند مدیرعامل 
شرکت ذخیره سازی گاز طبیعی 
ای��ران در گفت وگ��و ب��ا مه��ر با 
اش��اره به برگزاری اولین مناقصه 
اجرای پروژه ذخیره سازی گاز در 
مخزن یورتشای ورامین در قالب 
قراردادهای BOT، اعلام کرد: در 
این مناقصه بین المللی 34 شرکت 
اروپایی به همراه ش��رکای ایرانی 

خود ثبت نام کرده اند.
وی با تاکید بر اینکه این اولین 
مناقصه پس از توافق هسته ای ژنو 
به منظور اجرای یک طرح گازی 
در کش��ور در قال��ب قراردادهای 
 BOT است تصریح کرد: ثبت نام 
از متقاضیان تا اواس��ط خرداد ماه 
س��ال ج��اری ادامه داش��ت و در 
نهایت 34 شرکت اروپایی به همراه 
شرکای ایرانی خود در این مناقصه 

ثبت نام کرده اند.
این مقام مس��ئول با تاکید بر 
اینکه هم اکنون بررسی صلاحیت 
ش��رکت های خارج��ی و داخلی 

برای حض��ور در این پروژه گازی 
ب��ه روش    BOT در  ح��ال انجام 
است، اظهار داشت: با تکمیل این 
مراحل پیمانکاران واجد شرایط به 
منظور اجرای پروژه ذخیره سازی 
گاز طبیعی در مخازن یورتش��ای 

ورامین انتخاب خواهند شد.
ذخیره  ش��رکت  مدیرعام��ل 
س��ازی گاز طبیعی اخیرا با اشاره 
ب��ه موافقت و صدور دس��توراتی 
توس��ط وزیر نفت برای مشارکت 

بخ��ش خصوص��ی در طرح های 
ذخیره س��ازی گاز ای��ران، اع��لام 
کرده اس��ت: برای نخس��تین بار 
قراردادهای BOT به صورت 20 
تا 25 ساله گازی با سرمایه گذاران 
خارجی و داخلی امضا خواهد شد.

س��امی وند پیش��تر با تشریح 
دلایل لغو قرارداد شرکت هنیس 
آلمان در یک پروژه ذخیره سازی 
گاز، اع��لام ک��رد: ب��ا عذرخواهی 
و انص��راف این ش��رکت آلمانی، 

فراخوان��ی ب��ه منظور مش��ارکت 
ش��رکت های بین المللی و بخش 
خصوصی در این طرح گازی آغاز 

شده است.
بنابرای��ن گ��زارش: به منظور 
افزای��ش جذابی��ت قرارداده��ای 
توسعه طرح های ذخیره سازی گاز 
برای نخس��تین بار از قراردادهای 
BOT اس��تفاده ش��ده است، با 
امض��ای ای��ن قرارداده��ا تمامی 
مراحل س��اخت، نصب تجهیزات، 

راه اندازی و بهره ب��رداری برعهده 
بخش خصوصی  س��رمایه گذاران 

خواهد بود.
در شرایط فعلی طرح ذخیره 
س��ازی گاز طبیعی س��راجه قم، 
شوریجه خراسان، گنبدهای نمکی 
کاش��ان، یورتشا ورامین، احمدی 
ش��یراز، قزل تپه گنب��د کاووس، 
در میادین باباقیر، بانکول، ویزنهار 
ایلام از مهمتری��ن پروژه های در 
دس��ت اج��را و ی��ا مطالعاتی به 
منظور ذخیره س��ازی گاز طبیعی 

در ایران است.
بر اساس استانداردهای جهانی 
ایران باید معادل 10 تا 15 درصد 
گاز مصرفی ظرفیت برای ذخیره 
س��ازی گاز طبیع��ی ب��ه ویژه در 
نزدیکی مبادی بزرگ مصرف گاز 
ایجاد کند که در شرایط فعلی این 
معادل 15 میلیارد متر مکعب در 

سال است.
در ح��ال حاض��ر ای��ران ب��ا 
بهره ب��رداری از ف��از اول ط��رح 
ذخیره سازی گاز در مخزن سراجه 
قم از ظرفیت ذخیره سازی سالانه 
1/3 میلیارد متر مکعب گاز طبیعی 

برخوردار است.

وزیر نفت گفت: 80 میلیارد دلار یارانه س�وخت تهدیدی برای اقتصاد کش�ور محسوب 
می شود.

بیژن نامدار زنگنه دیروز در آیین افتتاحیه هفدهمین اجلاس هیئت عمومی سازمان نظام مهندسی 
کشور افزود: رقم بالای یارانه سوخت علاوه بر تهدید، می تواند به فرصتی برای کار تبدیل شود.

وی ادامه داد: با بخش های مختلف از جمله حمل و نقل عمومی و راه آهن توافقاتی صورت گرفته 
که براساس آن ارزش انرژی صرفه جویی شده در این بخش ها به ازای هر مسافر و بار به بخش مربوطه 
پرداخت شود.زنگنه با بیان این که در کشور ما مصرف انرژی بسیار بالاست و در مقابل بهره وری انرژی 
پایین و هدر رفت انرژی به ش��کل قابل ملاحظه ای زیاد اس��ت، افزود: بیش��ترین اتلاف انرژی پس از 
نیروگاه ها و حمل و نقل و کشاورزی در حوزه ساختمان است که نه تنها در بهره برداری بلکه در ساخت 
و ساز نیز به چشم می خورد.وزیر نفت ادامه داد: مجوزهای قانونی در دست است که با استفاده از آنها 
می توان فعالیت هایی را صورت داد که هزینه آن از محل صرفه جویی در مصرف انرژی تأمین می شود.

وی گفت: یکی از بخش های مهم؛ مسکن است که در این خصوص نیز پروژه هایی تعریف شده و 
مهندسان نیز در این خصوص سهیم هستند.

وزیر نفت افزود: در کش��ور ما بیش از 2 میلیون موتورخانه وجود دارد که گاز س��وز هس��تند و با 
برآوردهای صورت گرفته می توان با تغییراتی، مصرف انرژی آنها را تا 30 درصد کاهش داد.

زنگنه ادامه داد: این کاهش مصرف به ازای هر متر مربع 500 تومان خریداری خواهد شد و ملاک 
این صرفه جویی قبوض خواهد بود، که در این صورت ش��رکت های تأسیس��اتی که فعالیت های آنها در 

بخش نرم افزاری بهینه سازی مصرف انرژی است، نقش کلیدی خواهند داشت.
وی افزود: در ساخت و ساز نیز می توان به گونه ای عمل کرد که صرفه جویی اتفاق افتد که نیازمند 

بررسی از سوی کارگروه های تخصصی است.

سالم سازی فعالیت مهندسی ساختمان
عباس آخوندی وزیر راه و شهرس��ازی نیز در این اجلاس با بیان اینکه باید فعالیت مهندس��ی را 
سالم س��ازی کنیم، گفت: پس از قطع بودجه دولتی، ش��هرداری ش��روع به فروش تراکم و تأمین مالی 
خود از طریق عوارض ساختمانی کرد که با توجه به اتصال این شیوه به موضوع کمیسیون ماده 100 

و ماده5، یک بی انضباطی در اداره امور شهر صورت گرفت. 
وی با بیان اینکه با توجه به گذشت 20 سال از تاریخ تصویب قانون نظام مهندسی ساختمان لازم 
است عملکرد خودمان را مورد ارزیابی قرار دهیم، گفت: با این رویکرد امروز در سه محور شامل بررسی 
سازمان نظام مهندسی به عنوان یک نظام و همچنین ارزیابی محیط فعالیت سازمان نظام مهندسی و 

بازار سازمان نظام مهندسی را مورد بررسی قرار می دهیم.
آخوندی با بیان اینکه ما نیاز به یک قاعده نظام مهندس��ی س��اختمان داریم، گفت: اشتغال به امر 
مهندس��ی باید از مفهوم صلاحیت عبور کند به طوری که تمامی بنگاه های مهندس��ی کش��ور باید در 
هیئت مدیره های خود حداقل یک مهندس ذیصلاح داشته باشند در این صورت است که ما می توانیم 

نظام فنی و اجرایی یکپارچه ای ایجاد کنیم.
وی با تأکید بر اینکه قانون نظام مهندس��ی س��اختمان رعایت تمامی مقررات ملی ساختمان را از 
تمامی مهندسان مطالبه می کند، گفت: این در حالی است که مهندس مجبور است نقشه های ساختمانی 
را به امضا برساند که تمامی مقررات ساختمان شامل تراکم، پارکینگ و غیره را زیر پا بگذارد و در این 

صورت است که نمی توان مسئولیت حوادث ساختمانی را به گردن مهندسان بیندازیم.
آخون��دی با بیان اینکه مس��ئولیت بخش عمده ای از حوادث س��اختمانی ب��ه مراجع صدور پروانه 
برمی گردد، بیان کرد: اگر بخواهیم اصلاحات لازم را در این زمینه انجام دهیم اول باید فعالیت مهندسی را 
سالم سازی کنیم که این امر مستلزم آن است که اساساً درآمد شهرداری از محل صدور پروانه مستقل شود.

وزیر نفت:

یارانه 80 میلیارد دلاری سوخت تهدیدی برای اقتصاد کشور است

رئیس س�ازمان هواپیمایی 
کش�وری از ممنوعی�ت پرواز 
هواپیماه�ای با عم�ر بالای 20 
سال در آینده نزدیک خبر داد.

در  جهانگیری��ان  علیرض��ا 
حاشیه نخس��تین همایش ایمنی 
در حمل ونق��ل هوای��ی در جمع 
خبرنگاران از طراحی مشوق هایی 
برای اقدام نوسازی ناوگان از سوی 
ش��رکت های هواپیمای��ی گفت و 
اظه��ار کرد: طبق دس��تورالعملی 
ک��ه ابلاغ رس��می آن ب��ه زودی 
انجام می شود به منظور پیشگیری 
ب��رای  مش��وق هایی  س��وانح،  از 
شرکت های هواپیمایی ایجاد شده 
تا آنها بتوانند هواپیماهایی با سن 
پایین ت��ر وارد کنند. همچنین در 
کلیه پروازها نظارت خواهد شد تا 
از پرواز هواپیماهای بالای 20 سال 

جلوگیری شود.
وی فرآیند آزادسازی نرخ بلیت 
هواپیما که طبق قانون موظف به 
اجرای آن بودیم پس از بررس��ی و 
محاسبات دقیق چندین ماهه، از 
چند روز پیش آغاز شد و بسیاری 

از شرکت های هواپیمایی آن را در 
دستور کار خود قرار داده اند.

البته  اضافه کرد:  جهانگیریان 
چنین طرحی قطعا زمان بر خواهد 
بود و پیش بینی می کنیم اجرایی 
شدن کامل آن شش ماه زمان ببرد.

از  همچنی��ن  جهانگیری��ان 
آغاز ب��ه کار کمیته ارتقای ایمنی 
در س��ازمان هواپیمایی کش��وری 
خب��ر داد و گف��ت: ای��ن کمیته 

بناس��ت با حض��ور متخصصان و 
دس��ت اندرکاران ای��ن صنعت به 
شکل ماهانه جلسه داشته و در کنار 
بررسی آنچه که امروز در رابطه با 
ایمنی هوایی مطرح است نسبت به 
آنچه باید در آینده داشته باشیم نیز 
برنامه ریزی های لازم را انجام دهد.

وی درباره جایگاه فعلی ایران 
در امنیت هوایی جهان اظهار کرد: 
با توج��ه به آماره��ای بین المللی 

مطرح ش��ده کش��ور ایران از نظر 
ارگان های نظارتی در ایمنی پرواز 
در جم��ع 20 کش��ور برتر جهان 
اس��ت. هر چند آمار ما در سوانح 
چندان مناس��ب نبوده و در چند 
س��ال گذشته مشکلاتی را در این 

حوزه داشته ایم.
هواپیمایی   س��ازمان  رئی��س 
کش��ور درباره برنامه ریزی ها برای 
نوس��ازی ناوگان هوایی کشور نیز 

گفت: برای این مس��ئله تحریم ها 
قدری در س��ال های گذشته برای 
ما مش��کل آفرینی کردند هرچند 
در تلاش هس��تیم با برنامه ریزی 
و مذاکراتی که می کنیم نس��بت 
به نوس��ازی ناوگان هوایی کشور 

اقدامات لازم را صورت دهیم.
جهانگیری��ان با بی��ان این که 
ش��رایط ایمن��ی پ��رواز از نظ��ر 
اقتص��ادی، اجتماعی و سیاس��ی 
بس��یار مهم است، اظهار کرد: بالا 
بردن ایمنی پروازها از اصلی ترین 
اولویت سازمان هواپیمایی کشور 

به حساب می آید.
وی تصریح کرد: در کش��ور ما 
ب��ا توجه به اهداف مدنظر، ارتقای 
ایمن��ی همواره م��ورد تاکید بوده 
هرچن��د در حال حاض��ر تمامی 
مس��ئولان و دس��ت اندرکاران در 
تلاش هستند چالش های موجود 
در عرص��ه ایمنی هوای��ی را حل 
کنند اما کشورمان همچنان در بین 
12 کشور منطقه جزو 6 کشوری 
است که سوانح مرگبار در آن ثبت 

شده است.

رئیس سازمان هواپیمابی کشوری:

پرواز هواپیماها با عمر بالای 20 سال ممنوع می شود

س�خنگوی دول�ت تاکید 
کرد: دولت برای شرایط بدتر 

از تحریم هم آماده است.
محمدباقر نوبخت سیاست  های 
کلی اقتصاد مقاومتی را در جهت 
سیاست های چشم انداز 20 ساله 
کشور دانست و گفت: اهداف کلی 
و شاخص های س��نجش میزان 
موفقیت دولت برای رس��یدن به 
اهداف را تهیه کرده ایم، البته این 
کار را دولت به تنهایی نمی تواند 

انجام دهد.
معاون رئیس جمهور گفت: در 
اقتصاد باید با مردم گرایی از همه 
ظرفیت ها اس��تفاده شود و چون 
دولت هم منابع انس��انی و مالی 
کاف��ی را در اختیار ندارد، حتما 
بای��د از ظرفی��ت دیگر بخش ها 

استفاده کرد.
وی تاکی��د ک��رد: از هم��ه 

دس��تگاه ها خواسته شده اهداف 
کمی و کیفی، ملاک اندازه گیری 
و وضع موج��ود و مطلوب خود 
را بدون کلی گوی��ی ارائه دهند. 
مع��اون برنامه ری��زی و نظ��ارت 
راهبردی رئیس جمهور با اش��اره 
به امکانات فراهم کش��ور تاکید 
ک��رد: حجت برای م��ا دولتی ها 
تمام اس��ت، امکانات کشور هم 
فراهم است و ما با قبول واقعیات 
بر سر کار آمدیم و دولت معطوف 
به این نیس��ت که حتما نتیجه 
توافقات ژنو مثبت باشد و حتی 
اگر شرایط به مراتب بدتر از این 

هم شود، آماده ایم.
برنامه ریزی و نظارت  معاون 
راهبردی رئیس جمهور در ادامه 
اظهار داش��ت: اعتبارات عمرانی 
امس��ال به علت تع��دد طرح ها 
معط��وف به طرح  های��ی بود که 

بی��ش از 80 درص��د پیش��رفت 
فیزیکی دارد، اما برخی نمایندگان 
نظر داشتند تعدادی از طرح  ها در 
حوزه انتخابی��ه داریم که کمتر 
از 80 درصد پیش��رفت دارد اما 
توجیه اجتماعی و ملی دارد که 

باید آنها را انجام دهیم.
وی افزود: به همین دلیل در 
تبص��ره 22 قانون بودجه 3700 
میلیارد توم��ان بودجه تعیین و 
با مشخص شدن سهم هر استان 
قرار شد خود معاونت برنامه ریزی 
و نظارت راهبردی رئیس جمهور 
با ش��اخص هایی در جهت توازن 
منطقه ای ای��ن ارقام را در میان 

استان  ها تقسیم کند.
نوبخ��ت ادام��ه داد: ب��ا 32 
ب��ر حس��ب می��زان  ش��اخص 
توسعه یافتگی یا محرومیت سهم 
هر شهرستان را مشخص کردیم 

و برای اینکه نمایندگان در جریان 
فعالیت ما قرار گیرند در جلساتی 
با آنان شاخص  ها را معرفی و سهم 

هر شهرستان را بیان کردیم.
مع��اون رئیس جمهور افزود: 
برای اینکه بتوانی��م از 2 هزار و 
906 ط��رح ناتمام��ی که وجود 
دارد، برای طرح های با پیشرفت 
کمت��ر از 80 درصد هم اعتباری 
در نظ��ر بگیریم، ای��ن احترام را 
برای نمایندگان قائل شدیم که 
می توانند پیش��نهادهای خود را 

ارائه کنند.
وی گفت: هم اکنون به همه 
ش��وراهای برنامه ریزی استان  ها 
س��هم ه��ر شهرس��تان را ابلاغ  
نمایندگان  پیش��نهاد  کرده ایم، 
هم در آن ش��ورا بررسی و تأیید 
یا تعدیل می شود و در نهایت به 
ما پیشنهاد می شود آنگاه معاونت 

برنامه ریزی و نظارت راهبردی با 
توجه به شاخص های خود اقدام 

به توزیع می کند.
نوبخت خاطرنش��ان کرد: در 
نهایت قان��ون مصوب مجلس و 
نمایندگان، این حق و مأموریت 
را به معاونت برنامه ریزی و نظارت 
می دهد  رئیس جمهور  راهبردی 

که این اعتبار را توزیع کند.
مع��اون رئیس جمهور گفت: 
آنچ��ه ک��ه نماین��دگان انج��ام 
می  دهند پیشنهادهایی است که 
ارائه می کنند، همچنین از وزرا و 
استانداران خواستیم پیشنهادها 
را به دستگاه  های اجرایی بدهند 
که پیشنهادها جمع بندی و بعد 
به ما داده می ش��ود و آن هم نه 
به عنوان مصوبه چون قانون، این 
ماموریت را ب��رای معاونت قائل 

شده است.

نوبخت:

دولت برای شرایط بدتر از تحریم  هم آماده است

وزیر صنعت و تج�ارت گفت: با پرداخت یارانه به 
مردم مشکل اشتغال حل نمی شود.

محمدرضا نعمت زاده دی��روز در کنفرانس نقش بخش 
خصوصی در تبیین اهداف توسعه ملل متحد، فقر و بیکاری 
را ام الفساد دانست و افزود: ایجاد اشتغال با یارانه دادن حل 
نمی شود به جای آنکه ماهی 45 هزار تومان به مردم بدهیم 
با ایجاد اش��تغال فرد می تواند روزی 45 هزار تومان درآمد 
داش��ته باش��د حال آنکه 95 تا 96 درصد درآمد حاصل از 
هدفمن��دی یارانه ها با قانون مصوب مجل��س را به این امر 
اختصاص داده ایم و با پرداخت یارانه ناچیز نمی توانیم کشور 

را به توسعه پایدار برسانیم.
وی در مورد ساخت مسکن برای اقشار کم درآمد جامعه 
هم گفت: همانطور که این بحث در دولت قبل بوده در دولت 
جدید هم هست که برای قشر کم درآمد مسکن مناسب تهیه 
کنیم اما این مس��ئله باید با همفکری مردم انجام شود چرا 
که با منابع عمومی امکان پذیر نیس��ت. چند س��ال گذشته 
با اس��تقراض از بان��ک مرکزی و مسکن س��ازی نتیجه اش 

همان تورمی شد که دیدید.
نعمت زاده در ادامه گفت: زمانی که موضوع جهانی شدن 
مطرح ش��د، بسیاری در داخل کش��ور بر این باور بودند که 
غرب می خواهد با جهانی شدن از امتیازات سایر کشورهای 
دنیا به نفع خود بهره گیرد در حالی که این دیدگاه بس��یار 
افراطی بود و اگرچه تا اندازه ای صحت داشت اما به هر حال 

کش��ورها نمی توانند جدای از جامعه جهانی به حرکت خود 
ادامه دهند، بنابراین توصیه به بخش خصوصی و دولت این 
اس��ت که با دید مثبت به موضوع جهانی شدن نگاه کرده و 

نکات منفی آن را به حداقل برسانیم.
26 کشور در فهرست تحریم

رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران نیز در این 
کنفرانس گفت:  در  حال حاضر 26 کش��ور در حال توسعه 
در لیس��ت تحریم های یکجانبه یا چند جانبه قرار دارند که 
بسیاری از این تحریم ها سیاسی هستند؛ بنابراین اگر جامعه 
جهانی با تاسیس سازمان جهانی تجارت به دنبال آزادسازی 
تجاری بوده حمایت گرایی و تحریم ناقص این اصول است و 

بر رشد جوامع مدنی تاثیر مدنی می گذارد.
غلامحسین شافعی گفت: توسعه تجارت چنانچه هدفمند 
و در راستای منافع توسعه ای کشورها نباشد موجب افزایش 
فساد و بزهکاری در داخل کشورها و ایجاد موج های جدید 

مهاجرتی به بقیه کشورها خواهد شد.
وی تصریح کرد: بخش خصوصی باید در رابطه با محیط 
زیست بیشتر وارد شود؛ این در حالی است که تولید کالاها و 
خدمات  زیست محیطی، اقدامات در زمینه بهره وری انرژی 
و صرفه جوی��ی انرژی، س��رمایه گذاری در زمینه انرژی های 
تجدیدپذی��ر از جمله مواردی اس��ت ک��ه بخش خصوصی 
می تواند در صورت حمایت فنی و مالی دولتها و سازمان های 

بین المللی در آن پیشقدم شود.

وزیر صنعت و تجارت:

پرداخت یارانه به مردم مشکل اشتغال را حل نمی کند

افت 18 هزار واحدی ش�اخص ب�ورس طی 7 ماه 
اخیر و زیان سنگین اغلب سهامداران واکنش تعدادی 
از مسئولان و کارشناسان بازار سرمایه را برانگیخت.

رئیس کمیسیون اصل 44 از بررسی دلایل ریزش بورس 
در مجلس خبر داد و گفت: در جلسه ای با حضور وزیر اقتصاد 
و رئیس سازمان بورس این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.

حمیدرضا فولادگر در گفت وگو با فارس اظهار داش��ت: 
وزیر اقتصاد در این مورد، یکس��ری جلس��ات را با مسئولان 
سازمان بورس داشته است تا راه حل های مناسب برای بهبود 
وضعیت شاخص های بورس ارائه شود، ما نیز این مسئله را 

در مجلس پیگیری خواهیم کرد.
فولادگر افزود: باید بررس��ی کنیم تا مشخص شود که 
آیا ریزش ش��اخص های بورس به معنی این است که مردم 

سرمایه های خود را به بازارهای دیگر برده اند یا خیر.
وی تاکی��د کرد: ب��ا توجه به اینک��ه در بازارهای دیگر 
اقتصادی نیز با رکود روبرو هستیم، مشخص نیست که دلیل 

ریزش شاخص های بورس چه چیزی است.
از س��وی دیگر مدیر امور بورس های س��ازمان بورس با 
اش��اره به اینکه ش��رایط فعلی بازار برای مدی��ران بازار هم 
خوشایند نبوده است، گفت: صنایع بورسی در آینده با توجه 
به برنامه ریزی ها در دولت و مجلس متحول خواهند ش��د و 
متولیان بازار همواره در حال پیگیری مس��ائل و مش��کلات 

سهامداران هستند.
محمودرضا خواجه نصیری با اش��اره به اینکه نمی توان 
شرایط فعلی بازار را ایده آل دانست، گفت: باید از اثرگذاری 

بیشتر اتفاقات بر بازار جلوگیری کنیم.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاران باید صبور باشند، گفت: 
این یک اصل اس��ت که س��رمایه گذاران نسبت به اتفاقات و 
فضای روانی ایجاد ش��ده صبور باشند؛ وقتی بازار در چنین 

شرایطی قرار می گیرد برای هیچ کس خوشایند نیست.
خواجه نصی��ر به ف��ارس تاکی��د کرد: هم��ان طور که 
سرمایه گذاران از کاهش ارزش پورتفوی خود ناراحت هستند 
و رنج می برند، مدیران و مس��ئولان بازار نیز این ش��رایط با 
اهمیت را درک می کنند و تلاش ها برای رفع این اتفاقات به 

دلیل اهمیت موضوع است.
مدیر امور بورس های س��ازمان بورس با اشاره به اینکه 
کاه��ش قیمت ه��ا، فضای سیاس��ی و روند بهبود ش��رایط 
اقتص��ادی دلیلی برای بهبود وضعیت بورس اس��ت، گفت: 
س��رمایه داران نیز باید به این نقطه برسند که قطعا شرایط 

می تواند تغییر کند.
وی افزود: به فراموشی سپردن روزهای قبل و حرکت به 

سمت بهبود و رونق بازار از جمله مواردی است که در میان 
مسئولان بازار پیگیری می شود چرا که به اعتقاد بسیاری از 
فعالان نیز قیمت ها کاهش و به سطوح ارزنده ای رسیده است.

خواج��ه نصی��ری گفت: باز هم تاکی��د می کنم کاهش 
قیمت ه��ا ب��رای مجموعه مدیران با اهمیت اس��ت و تلاش 
می کنیم جو روانی منفی از بین برود و قطعا این شرایط تمام 
خواهد ش��د.وی در پاسخ به این سوال که لایحه حمایت از 
تولید ملی چه میزان بر صنایع و بنگاه های اقتصادی اثرگذار 
است، گفت: لایحه حمایت اگر اجرایی شود به شکل بسیار 
اساس��ی در صنایع اثرگذار اس��ت و به هدف و تارگتی که از 

پیش تعیین کرده خواهد رسید.
مدیر امور بورس های س��ازمان بورس افزود: این لایحه 
باید س��ریعا اجرایی و محقق شود تا حرکت به سمت رونق 

صنایع و بنگاه های بزرگ اقتصادی تسریع شود.
بورس در انتظار حمایت عملی دولت

یک کارشناس بازار سرمایه هم گفت: حمایت های عملی 
کل اعضای اقتصادی کابینه دولت هر کدام در بخش خودشان 
پیش شرط بازگشت نشاط و شادابی در روند معاملات است 
یعنی تم��ام وزرای اقتصادی در تصمیم گیری ها و اقدامات، 
بازار سهام را مد نظر قرار دهند اما متاسفانه این هماهنگی 
و یکصدایی در بین مسئولان اقتصادی دولت دیده نمی شود.

حس��ین خزلی خرازی با اش��اره به اینک��ه همگرایی و 
فرماندهی اقتصادی در کابینه دولت موجب بازگشت رونق 
به تمام بازارهای ایران از جمله سهام است، گفت: در دولت 
نهم و دهم به شدت عدم هماهنگی بین اعضای کابینه مشهود 
ب��ود و پس از آن ب��ا روی کار آمدن دولت تدبیر و امید این 

هماهنگی هنوز دیده نشده است.
وی ادامه داد: با وجود اینکه دولت تدبیر و امید مسئولان 
با تجربه و متخص��ص در حوزه  های اقتصادی به کار گرفته 

است هنوز نشانه ای از هماهنگی میان آنان وجود ندارد.
خرازی بازگشت نشاط و شادابی به بازار سهام را امکان 
فوق العاده ای برای بازار اولیه و تامین مالی بنگاه های اقتصادی 
عنوان کرد و گفت: با وجود افت 18 هزار واحدی ش��اخص 
حجم معاملات به یک شش��م ن��زول کرده به طوری که در 

تابستان شاهد خواب زمستانی بورس هستیم.
وی تاکید کرد: وزی��ر امور اقتصادی و دارایی به عنوان 
رئیس ش��ورای عالی بورس هنوز برنامه عملی مش��خص و 
همگرایی واقعی با دیگر اعضای کابینه نداش��ته اند در حالی 
که باید با محوریت بازگشت رونق به تمام بازارها برنامه های 
عملیاتی دولت با هدف تامین مالی بنگاه های بزرگ از طریق 

بازار سرمایه ارائه شود.

واکنش مسئولان و کارشناسان
 به افت 18 هزار واحدی شاخص بورس

معاون نظارت�ی بانک مرکزی 
تاکی�د ک�رد: نی�روی انتظامی از 
فعالیت شرکت های لیزینگ فاقد 

مجوز جلوگیری می کند.
حمید تهرانفر درگفت وگو با مهر 
در مورد افزایش نرخ س��ود تسهیلات 
لیزینگ ها در ش��ورای پول و اعتبار به 
22 درصد گفت: شرکت های لیزینگ 
هم اکنون در وضعیتی هستند که باید 
در ابتدای کار به وضعیت آنها رسیدگی 
ک��رد تا از مش��کلاتی ک��ه گرفتار آن 

هستند، رهایی یابند.
معاون نظارت��ی بانک مرکزی در 
مورد وضعی��ت فعلی صنعت لیزینگ 
در کش��ور ادامه داد: اینگونه نیس��ت 
که لیزینگ ها محکم و استوار در حال 
فعالیت باش��ند و بان��ک مرکزی هم 
نظ��ارت خود را بر آنها تش��دید کند، 
صنعت لیزینگ کشور در حال از بین 
رفتن است و نمی توانیم آنها را به نرخ 

سود پائین محکوم کنیم.
وی با بیان اینکه با محکوم کردن 
لیزینگ ه��ا به اعمال نرخ های س��ود 
پائین، آنها یا باید ب��رای ادامه حیات 
تخلف کنندو یا اینکه به فعالیت خود 
خاتم��ه دهند، عنوان ک��رد: در هر دو 
صورت یعنی اعمال نرخ های سود پائین 
ی��ا انجام تخلف، لیزینگ ها محکوم به 

نابودی هستند.

این مقام مسئول در بانک مرکزی 
با تاکید بر اینکه بانک مرکزی باید به 
نحوی عمل کند که ش��رایط آنها را با 
ضوابط مورد نیاز تطبیق دهد تا بتوانند 
به فعالیت خ��ود ادامه دهند، تصریح 
کرد: پی��ش از این تع��داد تقاضاهای 
راه اندازی لیزینگ های جدید روی میز 
بانک مرکزی زی��اد بود، اما هم اکنون 
بسیاری از آنها تقاضاهای خود را پس 
گرفته اند و ش��رکت های لیزینگی که 
هم اکنون فعال هستند به صورت چراغ 

خاموش ادامه کار می دهند.
تهرانفر با اش��اره ب��ه اخباری که 
در رس��انه ها از جمله رس��انه ملی در 

م��ورد فعالی��ت برخ��ی لیزینگ ها و 
کلاهبرداری های��ی که توس��ط برخی 
از آنه��ا ص��ورت گرفته اس��ت، گفت: 
اینها لیزنگ های واقعی دارای مجوز از 
بانک مرکزی نیستند بلکه شرکت های 
کلاهبرداری هستند که نیروی انتظامی 
مانع فعالیت آنها می شود و فعالان آنها 
را دستگیر می کند. وی اضافه کرد: این 
در حالی است که شرکت های لیزینگ 
دارای مجوز و واقعی، فعالیتش��ان کم 
نور ش��ده و باید به آنها برای خروج از 
این وضعیت کمک ش��ود و به داد این 
صنعت برسیم و پس از ادامه حیات به 

فکر نظارت آنها باشیم.

معاون بانک مرکزی:

نیروی انتظامی از فعالیت
 شرکت های لیزینگ فاقد مجوز جلوگیری می کند

* رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفت: نماد ش��رکت های سیمانی 
در صورت ارائه اطلاعات با اهمیت متوقف می ش��وند. علی صالح آبادی در 
پاس��خ به این س��ؤال که آیا نماد شرکت های سیمانی با توجه به افزایش 
نرخ سیمان متوقف می شوند، یا نه گفت: اتکای سازمان بورس به بودجه 
اعلامی شرکت ها بوده و شرکت های سیمانی تشخیص می دهند که نماد 
متوقف شود یا نه. وی افزود: اگر موضوع افزایش نرخ یا هر تصمیم دیگری 
در شرکت ها وجود دارد که با اهمیت بوده و در سود آنها اثرگذار است، در 
صورت اعلام به سازمان بورس نماد آنها متوقف شده و بعد از اعلام بودجه 

جدید بازگشایی می شود.
* تالار صادراتی بورس کالای ایران شاهد معامله انواع قیر هفت 
تولیدکننده کشور بود. ضمن اینکه مس، روی، کک و ورق فولادی 
در تالار محصولات صنعتی و معدنی مورد داد و ستد قرار گرفت. 
ب�ه گ�زارش روابط عمومی و امور بین الملل ش�رکت بورس کالای 
ایران، در تالار صادراتی، 10 هزار و 400 تن انواع قیر ش�رکت های 
فراشیمی روز، شیمی تجارت نقش جهان، نگین فخر آذربایجان، 
توسعه کروس انرژي، اصفهان قیر، نگین گام پارس و قیر و عایق 
جنت آباد معامله شد. شایان ذکر است، در تالار محصولات صنعتی 
و معدنی، 60 تن ش�مش روی 99/99 شرکت صنایع خالص سازان 
روی زنجان به قیمت 75 هزار ریال به فروش رسید. در گروه مس 
نیز، 100 تن مس مفتول گروه صنایع کابلسازی افق البرز و 20 تن 

مس مفتول شرکت صنایع مس کاوه معامله شد.
* معاون بازرسی و رسیدگی به تخلفات سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
تاکید کرد: طرح پایش ماه مبارک رمضان امسال با رویکردی پیشگیرانه 
صورت می گیرد. مجتبی فراهانی اظهار کرد: طرح پایش ماه رمضان سال 
93 که از تاریخ اول تیر ماه آغاز ش��ده تا شش��م مرداد ماه ادامه دارد و با 
توج��ه به این که در ماه رمضان افزایش تقاض��ا برای مواد غذایی، لبنی، 
میوه، صیفی جات، برنج، خرما و شیرینی زیاد است به همین دلیل طرح 

پایش بر روی این کالاها بیشتر تشدید می شود.
* مدی�ر کل اس�تاندارد اس�تان ته�ران ب�ا اعلام اجب�اری بودن 
استاندارد اسباب بازی ها، از توقیف و جمع آوری اسباب بازی با نام 
تجارتی پدیده خبر داد.مسلم بیات در تشریح این خبر گفت: در 
جریان نظارت بر اجرای استاندارد اسباب بازی ها، کارشناسان این 
اداره کل موفق به شناس�ایی س�ه انبار نگهداری اسباب بازی های 

غیراستاندارد شدند.
* جلس��ه شورای اقتصاد به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شد 
و کلیات مربوط ب��ه برنامه های وزارت امور خارجه و معاونت برنامه ریزی 
و نظارت راهبردی رئیس جمهور برای عملیاتی کردن سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی به تصویب رسید. اسحاق جهانگیری در این جلسه اهمیت 
اجرای دقیق سیاس��ت های کلی اقتصاد مقاومتی را مورد تاکید قرار داد 
و از دس��تگاه های اجرایی خواست هرچه سریعتر برنامه های خود را برای 

عملیاتی کردن دقیق این سیاست ها نهایی کنند.

آنکتاد در جدیدترین گزارش خود اعلام کرد ایران در س�ال میلادی 
گذش�ته 3 میلیارد و 50 میلیون دلار س�رمایه گذاری مس�تقیم خارجی 
ج�ذب کرده که این رقم با افت 35درصدی نس�بت به س�ال قبل از آن 

مواجه شده است. 
کنفرانس تجارت و توس��عه سازمان ملل )آنکتاد( جدیدترین گزارش خود از 
سلسله گزارش های سرمایه گذاری خارجی جهان را در سال 2014 منتشر کرده 
است که طی آن آمار مربوط به سرمایه گذاری مستقیم خارجی کشورهای جهان 
در س��ال 2013 ارائه شده است. این گزارش از افزایش 9درصدی سرمایه گذاری 
مس��تقیم خارجی در جهان طی س��ال 2013 خبر داده است. کل سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی انجام شده در جهان طی سال 2012 بالغ بر 1.33 تریلیون دلار 
بوده است که بر اساس برآوردهای آنکتاد این رقم در سال 2013 به 1.45 تریلیون 
دلار رس��یده است. کشورهای درحال توسعه بیش��ترین سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی را در این سال جذب کرده اند. این کشور ها 54 درصد کل سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی جهان یعنی 778 میلیارد دلار را در سال 2013 جذب کردند.

سهم کشورهای توسعه یافته نیز در این زمینه 39 درصد برابر با 566 میلیارد 
دلار بوده است. اقتصادهای درحال گذار نیز 7 درصد از کل سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی جهان یعنی 108 میلیارد دلار را در سال 2013 به خود اختصاص دادند.

در س��ال 2012 برای نخستین بار، کش��ورهای در حال توسعه از کشورهای 
توسعه یافته در جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی پیشی گرفتند و این وضعیت 
را در سال 2013 نیز حفظ کردند. کشورهای درحال توسعه تقریباً 200 میلیارد 
دلار بیشتر از کشورهای توسعه یافته در این سال سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
جذب کردند.آنکتاد از کاهش 35درصدی سرمایه گذاری مستقیم خارجی جذب شده 
توسط ایران در سال 2013 خبر داده است. ایران در سال 2012 بالغ بر 4 میلیارد 
و 662 میلیون دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی جذب کرده بود که این رقم 

در سال 2013 به 3 میلیارد و 50 میلیون دلار کاهش یافته است.
کل س��رمایه گذاری مس��تقیم خارجی که ایران از دهه 1990 تاکنون جذب 

کرده است 40 میلیارد و 941 میلیون دلار برآورد شده است.
ب��ر اس��اس این گزارش ایران در س��ال 2013 همچنی��ن 380 میلیون دلار 
سرمایه گذاری مستقیم در خارج انجام داده است که این رقم با کاهش 11درصدی 
نسبت به سال قبل از آن مواجه شده است. ایران در سال 2012 بالغ بر 430میلیون 

دلار سرمایه گذاری مستقیم در کشورهای دیگر انجام داده بود.
کل سرمایه گذاری مستقیم ایران در خارج از دهه 1990 تاکنون نیز 3میلیارد 
و 725 میلیون دلار بوده است.میان 202 کشور جهان،  ایران در رتبه 59 جهان 
از نظر میزان جذب س��رمایه گذاری مس��تقیم خارجی در سال 2013 قرار گرفته 
اس��ت. بر این اساس میزان جذب س��رمایه گذاری مستقیم خارجی ایران در این 
سال کمتر از 58 کشور بوده است. این در حالی است که ایران هجدهمین اقتصاد 

بزرگ دنیا را دارد.
ایران در سال 2012 از نظر میزان جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی در 

رتبه 49 جهان جای گرفته بود.

آنکتاد گزارش داد
اُفت 3۵درصدی 

سرمایه گذاری خارجی در ایران

دبی�ر انجمن آبهای معدنی و آش�امیدنی ایران از امض�ای توافق نامه 
ب�ا وزارت نی�رو به منظور تامین آب مورد نیاز کش�ور در صورت کم آبی و 

جیره بندی خبر داد.
پیمان فروهر در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره به اینکه معمولاً اوج مصرف آب 
معدنی و آش��امیدنی در کش��ور مربوط به نیمه نخست سال است، گفت: با توجه 
به ش��روع موج گرما و فرا رس��یدن فصل تابستان مصرف آب معدنی نیز در کشور 
افزایش یافته است. البته صنعت آب معدنی نیز مانند دیگر صنایع از بابت کاهش 
قدرت خرید مردم متضرر شده است اما واقعیت این است که بحران آب در کشور 
جدی است و به همین دلیل امسال برای نخستین بار همکاری خوبی بین وزارت 
نیرو و تولیدکنندگان آب معدنی شکل گرفته و در همین زمینه نیز توافق نامه ای 

بین طرفین برای همکاری در شرایط کم آبی امضا شده است.
وی با اشاره به اینکه در صورت ادامه روند فعلی برداشت آب از ذخایر زیرزمینی، 
احتمال افت کیفیت آب تهران وجود خواهد داشت، عنوان کرد: بین 40 تا 50 سال 
است که شبکه آبرسانی کلانشهرهایی مانند تهران مورد بازسازی و نوسازی اساسی 
قرار نگرفته اند که این باعث می شود احتمال افت کیفیت آب شهری افزایش یابد.
دبیر انجمن آب های معدنی و آشامیدنی ایران با بیان اینکه صنعت آب معدنی 
کشور به صورت پراکنده در اغلب نقاط کشور ایجاد شده، در پاسخ به این سؤال که 
احتمال جیره بندی آب در تهران در فصل تابستان با توجه به شرایط کنونی چقدر 
اس��ت؟ توضیح داد: در این زمینه مس��ئولان ارشد کشور تصمیم گیری می کنند و 
در این باره اطلاع دارند اما با توجه به اعداد و ارقام ارائه شده درباره کاهش حجم 
آب پش��ت س��دها و گرمای روزافزون من فکر می کنم ما در ابتدا با کاهش فشار و 
در ادامه با جیره بندی مواجه خواهیم شد البته امیدواریم با مدیریت مسئولان این 
اتفاق رخ ندهد. از سوی دیگر ما دوست نداریم توسعه و ارتقای صنعت آب معدنی 

کشور در شرایط بحرانی رخ دهد.

دبیر انجمن آب معدنی خبر داد
امضای توافق نامه با وزارت نیرو

 برای تامین آب


